
 
Zápis z pracovní schůzky Expertního panelu 9. 4. 2009 v 9h v Kolegiu 
ministra 
 
Pracovní jednání se uskutečnilo za velké podpory ministra práce a sociálních věcí 
RNDr. Nečase a ministryně zdravotnictví Ing. arch Filipiové. 
 
Schůzky byli přítomni tito členové expertního týmu: 
Mgr. Monika Válková, koordinátor Expertního panelu 
Doc. MUDr. Iva Holmerová, Ph.D., ředitelka Gerontocentra Praha, předsedkyně České 
gerontologické a geriatrické společnosti ČLS JEP 
PhDr. Ludmila Vostřáková, ředitelka odboru zdravotně sociálních služeb Ministerstvo 
zdravotnictví ČR (v zástupu PhDr. Filec Václav) 
RNDr. Alena Palečková, senátorka, předsedkyně Výboru pro zdravotnictví a sociální politiku 
PaedDr. Jana Rybínová, poslankyně, členka Výboru pro zdravotnictví 
Ing. Marie Korejzová, Všeobecná zdravotní pojišťovna 
MUDr. Milan Cabrnoch, poslanec Evropského parlamentu, člen Výboru pro sociální věci a 
zaměstnanost  
Mgr. Tomáš Roubal, analytik projektu Kulatý stůl, Ministerstvo zdravotnictví ČR 
Jiří Horecky, B. A. et B. A. (Hons), prezident Asociace poskytovatelů sociálních služeb  
Mgr. Petr Hanuš, vedoucí oddělení Koncepce sociálních služeb, MPSV 
Mgr. Petr Wija , Ph.D. MPSV (host) 
Mgr. Filip Benda, poradce ministra MPSV 
Karel Vyšehradský, poradce MPSV (host) 
 
Po úvodních slovech ministra páce a sociálních věcí RNDr. Nečase k potřebnosti řešení 
problematiky sociálně zdravotní byla promítnuta připravená prezentace k dané problematice. 
Prezentace obsahovala zdroje z přednášek MUDr. Holmerové a zdroje z Projektu Kulatý stůl 
MZ a návrhy možných cílů k dané problematice.  
Přednášející: MUDr. Holmerová PhD,Mgr. Roubal, Mgr. Válková 
Během pracovní schůzky se rozvinula diskuse na dané téma, kde se vytipovali hlavní priority 
a následné kroky k řešení sociálně zdravotní péče. Na prvním jednání byla zvolena 
předsedkyně Expertního panelu, MUDr. Holmerová Iva, Ph.D. 
 
Diskuse účastníků: 
Mudr. Holmerová, Ph.D zmínila velkou nutnost zaměřit se na potřeby a mapování péče o 
seniory v oblasti výzkumu na MZ a MPSV. Rozvoj terénních služeb zdravotně sociální péče. 
Hlavní myšlenky vyjádřila ve své  prezentaci o základní problematice sociálně zdravotní péče. 
MUDr. Cabrnoch, ocenil práci Mgr. Roubala, který se podílel na Projektu Kulatý stůl MZ 
jako analytik a zpracování poskytnutých dat. Vítá přínos Projektu Kulatý stůl, který navazuje 
v Expertním panelu na řešení problematiky dlouhodobé péče. V současné době by mělo být 
hlavní prioritou udržení seniorů v jejich přirozeném prostředí, podpora neformálních 
pečovatelů v programu pro rodiny. Navrhuje možnost vypracování vzdělávacího programu 
pro neformální pečovatelé o osobu blízkou (akceptuji jako další úkol v rámci Expertního 
panelu). Podporuje návrh na změnu financování měst a obcí, které by měly zajišťovat 
zdravotně sociální péči o seniory. Navrhuje podpořit rozvoj privátních služeb poskytovatelů 
sociálně zdravotní péče. Dále navrhuje možnost vyčlenění nového typu pojištění-pojištění 
dlouhodobé péče.  
Podporuje výzkumné projekty v oblasti dlouhodobé péče. 
 



 
Ing. arch. Filipiová, podpořila potřebnost řešení problematiky sociálně zdravotní služeb, 
chráněného bydlení pro seniory, vybudování malometrážních bytových kapacit, aby 
vyhovovaly potřebám seniorům (příklady ze zahraničí, Švédsko), reorganizace ústavní péči, 
která by měla více směřovat do domácího přirozeného prostředí s nabídkou zdravotně 
sociálních služeb. Uvedla příklady ze státu EU, kde využívá ústavní péči pouze 5% 60+ a 
20% seniorů 80+ a naše republika by se měla přiblížit k státům EU. 
Pan Vyšehradský, podpořil rozvoj služeb s následným financováním obcí a měst, navrhuje 
specializovanou péči o seniory ve zdravotnických zařízeních. 
RNDr. Palečková, vyjádřila nutnost přípravy a výchovy občanů na stáří, zlepšení jejich 
informovanosti. Podpořit roli obcí a měst z hlediska poskytování sociálně zdravotních služeb 
s následným financování. Za velmi důležitou roli považuje rozvoj oboru geriatrie a 
gerontologie. 
PaedDr. Rybínová, podporuje rozvoj a podporu sociálně zdravotních služeb pro seniory, 
zdůrazňuje nutnost sjednocení základních pojmů dlouhodobá péče…, pro první kroky je třeba 
učinit finanční analýzu finančních toků MZ,MPSV a plátců.  
Pan Horecký B.A. , zdůraznil, že není v současné době nutné zvyšovat lůžkovou  kapacitu 
v ústavních zařízeních, je nutné zvyšovat počty terénních služeb. Nesouhlasí z tvrzení, že 
péče v pobytových zařízeních jsou dražší pro současný systém (na příští schůzce bude 
odprezentován výzkum v této oblasti). Navrhuje prostudovat systém ve Francii, který je 
rozdělen na dva stupně péče o nesoběstačné. Podporuje povinnost obcí a měst v poskytování 
zdravotně sociálních služeb. 
Ing. Krejzová, podporuje ekonomickou analýzu finančních toků s plátce a MZ,MPSV. 
Podporuje tvorbu standardů sociálních a zdravotních služeb. Dále navrhuje, aby byl vytvořen 
koncept dalších vzdělávání pracovníků v sociálních a zdravotnických službách (akceptováno 
jako další návrh), rozvoj odlehčovacích služeb, které budou sloužit jako podpora pro 
pečovatele, kteří mají nárok na odpočinek., doporučuje novelizaci Zákona 108/2006 Sb. 
Mgr. Benda, upozorňuje, že Zákon o sociálních službách má usnadňovat poskytování 
sociálních služeb, kdy má příspěvek na péči sloužit jako finanční podpora pro příjemce 
příspěvku na nakupování sociálních služeb. Dále se přiklání ke stanovisku, že ústavní péče má 
v současném systému své místo. 
Mgr. Hanuš, podporuje větší informovanost pro rodiny a jejich příslušníků vyžadující 
poskytování sociálních služeb 
Mgr. Válková, zrekapitulovala společné cíle, na kterých se všichni přítomní shodli. Dále 
navrhla další jednání, které by se mělo uskutečnit v  měsíci květnu. Korespondence bude 
vedena prostřednictvím osobních konzultací a e-mailem.  
Přítomní členové se shodli na společné terminologii: dlouhodobá péče a služby 
dlouhodobé péče  
 
Stanovené úkoly pro Expertní panel: 

 Provést ekonomickou analýzu jednotlivých finančních toků (MZ,MPSV, VZP) do 
oblasti zdravotně sociální péče (Válková, Hanuš, Vostřáková, Korejzová) 

 Diferencovat typy dlouhodobé péče (Válková, Holmerová,Korejzová) 
 Připravit výsledky výzkumu v oblasti pobytových služeb (Horecký) 

 
 
 Zapsala: Mgr. Válková Monika 
                Koordinátor projektu 
 
V Praze dne 9.4.2009 



 
 


